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Govor državnega poslanca g. dr. Ferjančiča 
v državnem zboru na Dunaji dne 18. decembra 1891. 

I. 
Visoka zbornica! Izpregovoriti hočem najprvo nekaj 

besed k naslovu »deželna kultura" ter v tem oziru sta
viti do vlade potrebno vprašanje. Govoril bodem o urav
navi hudournikov v Vipavski dolini in osušenji notranj
skih dolin. 

O tem sem sicer že obširneje govoril leta 1889., 
ker pa stvar ne napreduje, kakor želimo in je potrebno, 
moram torej nujneje sopet opozarjati na to. 

Vipavska dolina je bila nekdaj lepa in rodovitna, 
a je s časoma postala pokrajina, ki več ne more živiti 
svojih prebivalcev. Trtna uš bode tudi tukaj uničila 
nekdaj cvetoče vinstvo. Tudi na druge neugodne razmere 
sem že opozarjal in dokazoval, da je potreba uravnati 
hudournike in tako velikemu delu prebivalstva olajšati 
živinorejo in poljedelstvo. 

Vipavska dolina ima tri hudournike in več stran
skih potokov. Že dvajset let tudi voda razdira, in po
trebno je, da pomagata dežela in država in odstranita 
veliko škodo. 

Leta 188P. je deželni odbor kranjski poslal inže-
nerja na lice mesta, da si ogleda razmere in presodi iz-
gotovljene načrte. Ta je izrekel, da je potrebno sistema
tično delo in da ne zadostujejo le poprave ob izviru voda. 
Vodotoki so bili že tedaj tako zasuti, da se je bilo bati 
nesreč. 

Dotično mnenje se glasi: 
„Ker se vode na dnu vedno zasipljejo in torej vzvi-

šujejo, zato je vedno slabše. Vipavščica teče po vsoj svoji 
dolžini, Bela v spodnjem toku in Močilnik na mnogih 
krajih po nasuti in vzvišeni strugi, in sicer meter visoko 
nad sosednim svetom. Če le eden dan dežuje, poplavljeni 
so bližnji travniki, vrti, njive in ceste, in celo del trga 
Vipave, 7 kilometrov na dolgo in 300—500 metrov na 
široko. In če tudi voda v strugi upade, vender ostane po 
bližnjem svetu zaradi niže lege, dokler ne vzpuhti ali 
zleze v zemljo." 

Isti strokovnjak pravi dalje: „Prva potreba je, da 
se sistematično uravna voda v strugi, če hočemo obva
rovati z velikim trudom obdelovane njive in vrte in rev-

ščine oteti prebivalstvo, ki že vsled pojemajočega vinar
stva in drugih uzrokov trpi veliko škodo." 

Potrebno je torej dvoje. Uravnava bregov pri iz
virkih in iztrebljenje strug. 

Deželni zbor kranjski je v seji dne 22. novembra 
1889. 1. dovolil v ta namen 10.000 gld., ki naj se po
rabijo sporazumno s poljedelskim ministerstvom in na 
račun veče vsote, katero bode morala dežela dovoliti. V 
isti seji je zastopnik vipavskega okraja izrekel zahvalo v 
imenu prebivalstva in izrekel nado, da se delo takoj 
prične. 

Dve leti sta minuli, a ničesar se ni še storilo. 
» 

*Jflada je odgovorila, da je načrt deželnega odbora sicer 
primeren, ali imel bode le tedaj uspeh, če se izvrši v 
celoti. V tem smislu pa po vladnem mnenji Klemenčičev, 
oziroma Eipertov načrt, ne zadostuje, zato je vlada to 
vprašanje odložila, dokler ne bodo izdelani natančni načrti 
in določeni proračuni. 

Ko je drugo leto to vprašanje zopet prišlo na vrsto 
v deželnem zboru, bila je burna debata, ker vsi poslanci 
so bili preverjeni o veliki bedi vipavskega prebivalstva, 
ki je nastala vsled nenavadne suše. Deželni zbor je na
ročil deželnemu odboru, naj hitro izdela načrte in pro
račune, da se delo prične. Prosim torej visoko vlado, naj 
ne prezre te stvari, ter vprašam ob enem, kako daleč je 
stvar dospela in ali je upanje, da se delo prične pri
hodnje leto. Za to delo je potrebno le vladno pritrjenje. 

Kar se tiče odvajanja voda iz notranjskih dolin, 
naglašal sem že pred dvema letoma, da je vlada dela 
pričela in plačala. A delo se je ustavilo, ker se menda 
prebivalstvo na ljubljanskem barji temu ustavlja, boječ 
se povodnji. 

Toda veščaki trdijo, da bi odpeljava voda iz no
tranjskih dolin ne poplavila ljubljanskega barja. A če bi 
se to zgodilo, dokazana bi bila nujna potreba, da se 
osuši ljubljansko barje. V tem oziru se strinjam z ro
jakom svojim, ki je o tem govoril pred petimi dnevi, in 
veseli me obljuba g. poljedelskega ministra, da se vlada 
zanima za osušenje ljubljanskega barja. (Dobro! Dobro! 
na desnici.) 

Za odpeljavo voda iz notranjskih dolin je treba 
mnogo priprav, upam pa, da stvar ne bode zaspala. 

Pred dvema letoma sem stavil interpelacijo, katero 
danes ponavljam: 

„C. kr. vlada se pooblašča, da prične priprave za 
uravnavo podzemeljskih voda na Kranjskem in v ta na
men vstavi v proračun melioracijskega zaklada primerne 
vsote.u 

II. 
Delavske plače v Idriji. 

Govoriti hočem tudi o delavskih razmerah v ce
sarskem rudniku v Idriji. Pritožbe o neprimernih plačah 
v cesarskem rudniku za živo srebro niso nove. Že 1. 1880. 
so knez VVindischgraetz in tovariši interpelovali gospoda 
poljedelskega ministra zaradi delavskih plač in naglašali, 
kolike krivice se v tem oziru gode rudarjem. 
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V tej interpelaciji je bilo mej drugim povedano: 
„ Plače so tako nizke, da rudarji na konci mesečnega ra
čuna večkrat dobe v gotovini le pol krajcarja ali pa 
ostanejo še dolžniki, če se jim odšteje znesek za žito, 
katero dobivajo iz cesarskih skladišč." Poljedelski mi
nister je nato le kratko odgovoril ter stvar tako opisal, 
kakor da bi plače ne bile tako nizke. Reklo se je, da 
stalni delavec zasluži na leto v denarji in denarni vred
nosti 212 gld., kar bi zneslo po 70 kr. na dan, nestalni 
delavec po 136 gld. na leto, kar bi bilo po 45 kr. na 
dan; toda te povprečne številke ne izražajo prave plače. 

Više plače na eni strani zahtevajo niže plače na 
drugi, in če hočemo stvar prav presoditi, moramo si jo 
bolje ogledati. Omenjam takoj, da so bile po tej inter
pelaciji 1. 1880., a ne vsled nje, 1. 1886. plače uravnane 
in sploh zvišane. In o teh zvišanih plačah hočem govoriti. 

Plače so razdeljene po raznih vrstah delavcev. De
lavci v jamah imajo drugačne plače kakor v plavžih, in 
ti zopet drugačne kakor pri strojih, in taki, kateri imajo 
kaj tehniškega znanja, imajo zopet boljše plače kakor 
drugi. In tudi delavci v jamah imajo različne plače, in 
sicer za osemurno delo na dan po 56 kr. in niže doli 
do 24 kr.; za deseturno delo se prišteje še četrtinka 
teh plač. 

Da pa ne bodem našteval brezkončnih vrst razno
terih plač, hočem le to navesti, kako je plačana ena 
vrsta delavcev v jamah, katerih pa je največ. Ti so ko
pači, jamski zidarji in tesarji. Ti služijo za osemurno 
po 48 kr., spravljači (Forderer) po 44 kr. in potiskači 
(Hundsttisser) po 40 kr. Te vrste delavcev je največ pri 
rudniku, ker od 900 delavcev je teh 644. Plače teh de
lavcev toraj dajo pravo podobo delavskih razmer. 

Plače po 48, 44 in 40 kr., gotovo niso primerne 
in zadostne, četudi prištejemo še vse priboljške, katere 
imajo delavci od cesarskega zaklada. Omenjam takoj, da 
stalni delavci, in samo ti, dobivajo žito po mnogo nizih 
cenah; tudi imajo oženjeni delavci, ki imajo najmanj po 
štiri otroke, stanovanja v cesarskih hišah. Mimogrede 
pa omenjam, da ta določba ni koristna za delavce, da 
imajo le taki delavci stanovanja v cesarskih hišah, ki 
imajo po štiri otroke. Priboljšek je tudi, da se skrbi za 
starost delavcev in da so tudi ob bolezni s potrebnim 
preskrbljeni. Navzlic temu pa plače niso zadostne. De
lavec zasluži po 12, 11 ali 10 gld. na mesec; od tega 
pa se odračunijo zneski za žito, drva in stanovanje. Sta
narina je sicer nizka in znaša le 12 do 18 gld., na leto. 
Dalje se odtegnejo stroški za svečavo v jami, za bratovske 
blagajnice po tri odstotke; delavec si mora tudi za raz
strelivo sam skrbeti. (Konec prih.) 
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Govor državnega poslanca g. dr. Ferjančiča 
v državnem zboru na Dunaji dne 18. decembra 1891. 

(Konec.) 

Druzih odbitkov se v trenotku ne spominjam. Jasno 
je torej, da delavec koncem meseca dobi komaj nekaj 
gold narjev. Tako pa so plačani le stalni delavci. 

Poleg teh so pa še drugi, tako zvani začasni de
lavci, ki so mnogo na slabšem; teh je okolu poltretje 
sto pri rudniku, a nimajo pravice do cenejšega žita, kur
jave in stanovanja. Vse svoje potrebščine morajo kupo
na trgu po navadni tržni ceni, plačevati stanovanje in do 
starostne podpore nimajo pravice; vender pa morajo de
lati za plače, katere sem omenil. Pa ne mislite, da so 
ti delavci mladi ljudje, ki imajo svojo hrano in stano
vanje pri starših; to so tudi oženjeni, samostojni ljudje, 
in meni se zdi krivično, da ti nimajo pravice do onih pri-
boljškov. Stalni kakor tudi začasni delavci pa trpe mnogo 
škode, ker ne delajo za dnevno plačo, ampak po pogodbi. 
Tacega dela po pogodbi pa se delavci boje, kakor je 
pokazal lanski delavski shod na Dunaji. In res je, da je 
tudi v Idriji tako delo najžalostnejše. To delo se tako 
določi, da se delavcu izroči za določeno plačo gotova mera 
zemlje ali kamenja 1 meter v daljavo, 2 metra v širjavo 
in 2 metra v višavo. Odvisno je od tega, kakšna je zemlja. 
Če je dobra, mehka, speši se delavcu, če je trda gre mu 
delo počasi od rok. 

Sicer je določeno, da se mora pri tem delu vestno 
postopati, kamenje preiskati in pogodbo določiti primerno 
delavčevi moči, da si z zadostno pridnostjo zasluži nor
malno plačilo, vrhu tega naj velja načelo, da si delavec 
z večo pridnostjo in spretnostjo more več zaslužiti. Ta 
določba je v navodilu. 

Ali redno se zgodi, da delavci ne zaslužijo normalne 
v 

plače in se jim tudi ne zboljša. Ce pa se primeri, da 
delavec prekorači normalni zaslužek, pa se mu — tako 
se mi je zatrjevalo — zniža na normalno plačo. Kolike 
krivice se v tem oziru gode, zato imam dokaze iz 1.1890. 

Kakor pa sem že omenil, morajo delavci sami ku
povati tudi razstreljivo in svečavo v jamah, in ta znaša 
tretjino plače. Take so toraj razmere, odkar so se leta 
1886 plače uravnale in zvišale. 

Zvišanje plač pa je pri nekaterih delavcih še ško
dilo. Strežaji in učenci pri strojih in kurjači morajo 
znati ključarsko delo ter narediti izkušnjo. Dokler pri 
rudniku niso še imeli parnih strojev, ni bilo te vrste de
lavcev; ko pa so prišli, plačevali so jih po 70 kr. na 
dan. Ko so plače uravnali, naredili so tri vrste po 64 
68 in 72 kr. na dan. Od 20 delavcev te vrste pa ni no
beden v prvem razredu z 72 kr., eden je v drugem z 
68, vsi ostali pa v tretjem s 61 kr. Torej so ti delavci 
prišli z dežja pod kap. 

Delo v žgalnicah pa je najnevarnejše, ker sopar od 
živega srebra tako uničuje delavca, da more le nekaj me
secev ostati pri tem delu. Takim delavcem se vsi zobje 
omajejo. Za zboljšanje se je v novejšem času mnogo sto
rilo, ker vpeljal se je ventilator, ki po podzemeljskem 
kanalu odvaia sopar v zrak. A vender še preostaje mnogo 
teh škodljivih soparov. Za te delavce mora se toraj plača 
zvišati, posebno v tem rudniku, zato stavim naslednjo re
solucijo : 

„C. kr. vlada se pozi vije, da uravna plače in druge 
razmere rudarjev v Idriji. 

1. da se rudarjem stalna plača primerno zviša ; 
2. da noben delavec po pogodbi (akordu) ne pride 

pod normalno plačo; 
3. da imajo tudi oni delavci, ki ne služijo po 48 kr., 

pravico do žita za družino po znižani ceni, če imajo naj
manj osem službenih let; 

4. da se delavci stalno namestijo v starosti od 15 
do 20 let, a ne še le po 20. letu, in da se eden del za
časnih delavcev, ki že več let služijo, stalno namesti; 

5. da se zaradi malih pregreškov kaznovanim ru
darjem zmanjšajo nasledne kazni. 

Vprašanje je, ali more rudnik v Idriji zboljšati de
lavske plače. Rudnik za živo srebro v Idriji ima čistega 
dohodka 477.978 gld., torej skorej pol milijona, in to je 
skoraj tretjina čistega dohodka vseh cesarskih rudnikov. 
Prekaša ga le rudnik v Pribramu, ki ima 520.000 gld. 
čistega dohodka; toda troški v Pribramu znašajo 
3,360.000 gld. v Idriji le 727.000 gld. 

v 

Se na nekaj opozarjam. Stalno žgalnico so podrli 
in postavili novo po novejših izkušnjah. Zatrjevalo se mi 
je, da se je v stari žgalnici poizgubilo 90 odstotkov ži
vega srebra in dobilo le 10. 

V novi žgalnici je narobe. Sedaj se dobi 90 od
stotkov živega srebra in le 10 jih izpuhti. Prej je sopar 
šel v zrak, kar je bilo okolici na škodo: velik del srebra 
pa je zlezlo v gramoz, in nahajajo tam, kjer je stala 
prejšnja žgalnica, mnogo živega srebra, in ni se bati, da 
bi rudnik v Idriji začel pešati. 

Pogoji za zboljšanje plač so torej gotovi, zato prosim 
gospoda poljedelskega ministra, naj bi še enkrat zboljšal 
delavske plače, za kar mu bodo pridni in vstrajni de
lavci v Idriji gotovo hvaležni. (Dobro! Dobro! na desnici.) 


